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SVOBODNA SLOVENIJA

LOJZE PETERLE

Govor na praznovanju 25-letnice 
plebiscita za samostojnost, pri sv. 

Jakobu, dne 26. 12. 2015.

Tu smo stali in praznovali v nepo-
novljivem trenutku pred petindvaj-
setimi leti, ko smo že oddali svoje 
glasove za pravo stvar. Tisti dan, ko 
se je narod odločil, je nastopila go-
tovost, da poti nazaj ni več.

Še petindvajset let pozneje čutim 
toplo pri srcu, ko se spomnim po-
vabila sredi plebiscitne noči, ko ste 
sporočili v Cankarjev dom, da ne 
greste dol, dokler ne pride vlada gor. 
Ta enkratni praznovalski ultimat smo 
sprejeli z veseljem in s ponosom. 

V užitek nam je bilo članom vla-
de skupaj z Jožetom Pučnikom po-
praznovati z vami na tem mestu, ki 
v slovenski državotvorni praznovalski 
kulturi nima primere. Na tak način 
se je zgodilo samo tu. Mraz, sneg in 
sodra niso načeli srčne toplote, ki se 
je tu dogajala tisto noč.

Skupaj smo doživeli najvišji in 
najmočnejši demokratični izraz po-
litične volje slovenskega naroda za 
samostojno državnost. 

S plebiscitom je bil še enkrat in 
dokončno potrjen ključni del pro-
grama, s katerim je na prvih demo-
kratičnih volitvah po drugi svetovni 
vojni nastopila in zmagala koalicija 
slovenske pomladi DEMOS. 

December je po novembrski od-
ločitvi DEMOS-ovega poslanskega 
kluba v Poljčah o dnevu plebiscita 
prinesel tudi enkraten in izjemno 
pomemben dokaz politične enotnosti 
in modrosti vladnih ter opozicijskih 
strank, ki so 6. decembra sklenile 
sporazum o plebiscitu in isti dan 
sprejele tudi zakon o plebiscitu. 

Prepričan sem, da ja ta enotnost 
prispevala k tako visokemu rezultatu 
plebiscita za samostojno Slovenijo.

Ta svetla dejstva je teden dni pred 
plebiscitom okrepil prvi postroj slo-
venske vojske v Kočevski Reki, ki so 
ga ljudje razumeli kot realno silo za 
zavarovanje njihove volje po svobodi. 

Da smo imeli v času plebiscita 
iz varnostnih razlogov natisnjenega 
večino rezervnega denarja, smo vedeli 
seveda samo nekateri. Danes smo 
lahko javno ponosni tudi na ta del 
priprav. 

Da ne omenjam posebej naja-
ve novega slovenskega potnega lista 
s strani ministra Rupla, čeprav je 
pomahal tu samo z njegovimi pla-
tnicami. 

Vladna stran je praznovala tisto 
noč z jasno zavestjo, da bo treba 
narodovo zgodovinsko odločitev v še-
stih mesecih preliti v končni rezultat. 

Vlade in Skupščine ni čakala 
samoumevna pot brez ovir. Prema-
gati smo morali notranje in zunanje 
ovire, zmagati vojno za Slovenijo, 
uvesti svoj denar, doseči mednarodno 

Dan po božiču se v Slove-
niji praznuje kot dan samo-
stojnosti in enotnosti. 26. 
decembra pred 25 leti je 
takratna slovenska skupščina 
razglasila izide plebiscita 
o odcepitvi od Jugoslavije. 
Tedaj se je 93,2 odstotka vseh 
volivcev odpravilo na volišča, 
od teh pa jih je 95 odstotkov 
glasovalo za osamosvojitev 
Slovenije. Z osrednjo državno 
proslavo, slavnostno sejo držav-
nega zbora in mašo za domo-
vino so tokrat državni praznik 
obeležili v sredo 23. decembra, 
posamezne proslave in maše 
za domovino pa so po državi 
potekale tudi na sam obletni 
dan.

Nadškof Stanislav Zore  je 
mašo daroval že v sredo, ko 
je med drugim dejal, da »če 
nas bo vodilo zgolj materialno 
blagostanje, bomo še naprej 
sposobni biti krivični, bomo 
še naprej izkoriščali najbolj 
ranljive skupine ljudi, bomo 
še naprej rušili vrednote, na 
katerih slonimo kot družba in 
kot narod. Po tej poti bomo 
vedno globlje tonili v neza-
dovoljstvo in razočaranje. 
Iskali bomo krivce za neza-
dovoljstvo, obenem pa bomo 
še naprej ihtavo uveljavljali 
svoje dobro in korist. Duhovni 
razvoj pa nas bo usmeril v 
prizadevanje za skupno dobro 
in to prizadevanje more edino 
izpolniti pričakovanja vseh, jim 
prinesti blagostanje in zado-
voljstvo. K temu spreobrnjenju 
smo poklicani vsi; najprej 
politiki, gospodarstveniki, 
sodniki, kulturniki in pedagogi, 
potem pa tudi vsi državljani 

naše države Slovenije. Vsem 
čestitam ob prazniku naše 
samostojnosti in enotnosti. Bog 
naj živi, varuje in ohranja našo 
državo Slovenijo. Bog naj te 
blagoslovi, Slovenija.«

Na sv. Jakobu nad Medvo-
dami pa je bila 26. decembra 
sveta maša, ki jo je daroval 
ljubljanski pomožni škof Franc 
Šuštar. Maši je sledila slove-
snost na kateri sta spregovo-
rila evropski poslanec Lojze 
Peterle (glej uvodnik) in 
medvoški župan Nejc Smole. 
Kulturnemu programu je 
sledilo družabno srečanje v 
gostišču Dobnikar, kjer je bila 
predstavljena pesniška zbirka 
Slovenska Pomlad Toneta 
Kuntnerja in zbornik 25 let 
ljubezni do domovine na sv. 
Jakobu nad Medvodami.

Maše za domovino so 
bile sicer po vsej Sloveniji. 
Mariborski nadškof metro-
polit Alojzij Cvikl jo je daroval 
v mariborski stolnici. Po 
istem namenu jo je daroval 
v murskosoboški stolnici tudi 
škof Peter Štumpf, ordinarij 
celjske škofije Stanislav Lipo-
všek pa je mašo za domovino 
v stolnici daroval popolne na 
praznični dan.

Da je s plebiscitno enotno-
stjo nekaj težav, je izjavila novi-
narka in zgodovinarka Rosvita 
Pesek. »Do te enotnosti je bila 
zelo dolga pot, a ta enotnost 
je bila tudi zelo kratka. Prav-
zaprav za obdobje štirinajstih 
dni do plebiscita. Potem so 
se po novem letu strankarske 
strasti zelo hitro razplamtele, 
zelo hitro je opozicija zahtevala 
odhod ministrov z vlade; sledil 

je padec vlade ...«
Po besedah zgodovi-

narke Andreje Valič Zver, 
ki vodi Študijski center za 
narodno spravo, je bilo poli-
tično enotnost zaznati ob 
plebiscitu, morda še ob osamo-
svojitveni vojni, drugače pa 
ne. Poudarila je, da je povsem 
normalno, da nimamo vsi istih 
misli, da je različnost mnenj 
pravzaprav vrednota. »Ampak 
če gre za neke kapitalne 
projekte, kot sta osamosvojitev 
in demokratizacija, je dobro, 
da smo čim bolj enotni.«

Da je bila enotnost krat-
kotrajna, se prav tako strinja 
publicist in ekonomist Igor 
Omerza. To se mu zdi tudi 
povsem logično. A poudarja 
še, da je bila takrat nujna. »Ni 
pomembno, kdo je špeku-
liral, kdo je bil prisiljen v to, 
kdo je menil, da to mora 
narediti, drugače bi odšel 
s političnega prizorišča ... 
Pomembna je zunanja oblika. 
Če bi bile razpoke, bi bilo to 
zoprno.« Na to bi se namreč 
po njegovih besedah lahko 
obesili nasprotniki, Jugoslavija, 
tudi tujina.

25-letnica plebiscita mora 
biti tudi nam, Slovencem v 
Argentini, pomemben spomin. 
Tedaj je skupnost preplavljalo 
navdušenje in tudi mi smo 
glasovali in svoj glas poslali v 
slovensko prestolnico. A tudi 
sedaj je najboljše praznovanje 
naš tud za ohranjanje sloven-
stva, jasni cilji skupnega delo-
vanja in medsebojno spošto-
vanje ter upoštevanje zgodo-
vine in izročil, ki smo jih pode-
dovali po naših prednikih.

V Stari Loki so imeli 9. decembra pogo-
vorni večer Povojni poboji na Škofjeloškem 70 
let kasneje. Ob zaključku so z navdušenjem 
in ploskanjem sprejeli izjavo, ki so jo nato 
24. decembra poslali na 160 naslovov, med 
njimi predsednikom države, vlade, Državnega 
zbora, političnih strank, funkcionarjem in 
javnim delavcem. Takole se glasi:

70 let od konca druge svetovne vojne in 
časa neposredno po njej, na Slovenskem zazna-
movanega z množičnimi izvensodnimi poboji, 
ko vsem mrtvim še vedno ni priznana pravica 
do groba in spomina, od predstavnikov države 
pričakujemo, da se jasno in odločno zavzamejo 
za:

1) dokončno raziskavo prikritih grobišč, 
izkop žrtev, njihovo evidentiranje in pokop v 
skladu s civilizacijskimi normami,

2) vrnitev temeljnega človeškega dosto-
janstva vsem žrtvam revolucionarnega nasilja 
s simbolno izjavo Državnega zbora Republike 
Slovenije kot najvišjega predstavniškega in zako-
nodajnega organa v Republiki Sloveniji, v duhu 
opravičila in obžalovanja Predsednika Republike 
Slovenije Boruta Pahorja dne 29. oktobra 2015 
na gradu Strmol,

3) osnovanje Slovenskega muzeja spomina 
in sprave, ki bo v duhu strpnosti in medseboj-
nega spoštovanja skrbel za ohranjanje narodo-
vega kolektivnega spomina na prestano trpljenje 
med drugo svetovno vojno in po njej.

V skladu z navedenim župana in občinske 
svetnike Občine Škofja Loka pozivamo, da zasta-
vijo vso svojo politično, človeško in moralno 
avtoriteto in se zavzamejo za:

1) ponovno oblikovanje komisije za 
evidentiranje in ureditev prikritih grobišč, sesta-
vljene iz področnih strokovnjakov,

2) dokončno ureditev prikritih grobišč na 
območju občine Škofja Loka in pietetno ureditev 
kostnice na pokopališču Lipica pri Škofji Loki,

3) predstavitev vseh razsežnosti medvojnih 
in povojnih pobojev na Škofjeloškem in Loškega 
gradu kot nekdanjega koncentracijskega tabo-
rišča v stalni zbirki Loškega muzeja Škofja Loka 
in Slovenskega muzeja spomina in sprave.

Dajemo pobudo, da se Slovenski muzej 
spomina in sprave, kot živ spomin in opomin na 
slovenski pasijon 20. stoletja, umesti v prostore 
nekdanjega Nunskega samostana v Škofji Loki, 
mestu Škofjeloškega pasijona, in da se Nunsko 
cerkev v Škofji Loki razglasi za cerkev sprave.

priznanje in prostor na političnem 
zemljevidu sveta.

Od takrat smo zavezani svojim 
postavam in imamo svojo oblast.

Praznovalci pri Sv. Jakobu in 
tisti, ki se dali glas za samostojno 
Slovenijo niso krivi za odklone od 
idealov in vrednot osamosvojitve, ki 
so jih prinesla poznejša leta in jih še 
nismo premagali. 

Niso krivi, da je slovenska politi-
ka zgubila smisel za skupno, za mero 
in za prioritete. 

Takrat smo tu kresovali in držali 
pesti za samostojno, demokratično in 
pošteno Slovenijo.

Plebiscit ni dal nobenemu kon-
cesije, da preliva skupno imovino 
v svoj žep, da državo privatizira za 
svoj interes. 

Namesto, da bi s sredstvi prav-
ne države obravnavali tiste, ki so 
odgovorni za gospodarski polom in 
korupcijo Slovenije, danes nekateri 
za kritično stanje sprevrženo krivijo 
plebiscit, demokracijo in Evropo.

Razlika med decembrom 1991 
in današnjim časom je ta, da smo 
se takrat poenotili za skupni zgodo-
vinski cilj, letos pa smo se mesece 
ukvarjali predvsem z vprašanjem, ali 
bomo smeli biti na poročnih listih še 
zapisani kot ženske in moški ali ne. 
Zaposlili so nas s kulturno revoluci-
jo, ki deli in polarizira. 

Z odlaganjem prepotrebnih re-
form si odlagamo prihodnost, mla-
dino pa silimo na tuje. 

Ustvarjeno je ozračje, ki ne teži 
v skupaj.

Ker gredo naše energije bolj v 
onemogočanje drugega kot v iskanje 
skupnega, se ne ukvarjamo z bistve-
nimi vprašanji. 

Ali koga zanima kakšna bo Slove-
nija čez dvajset ali petdeset let?

Kdo in kako bo tu živel? Kdo bo 
užival raj pod Triglavom? 

Tu smo praznovali, ker smo hoteli 
dostojno prihodnost Slovenije.

Tu ne stojimo zato, da bi zgolj 
čustvovali o tistem enkratnem ve-
čeru.

Tu smo zato, ker hočemo, da 
se nedokončani projekt slovenskega 
osamosvajanja in osvobajanja do-
konča v skladu z osamosvojitvenimi 
pričakovanji ljudi in v skladu z vre-
dnotami, načeli in pravili, na podlagi 
katerih bomo lahko razvijali sožitno 
in uspešno družbo. Potencial sloven-
skega osvobajanja še ni izčrpan.

Hvala, dragi domoljubi in pra-
znovalci za vašo zvestobo svobodni 
in demokratični Sloveniji.

Iskreno Vam čestitam k dnevu 
samostojnosti in enotnosti!

Naj živi osamosvojitveni duh Sv. 
Jakoba!

Naj živi samostojna, demokratič-
na in poštena Slovenija! 

Dan samostojnosti
in enotnosti včeraj in danes

ŠKOFJELOŠKA DEKLARACIJA

Ob 70-letnici konca druge svetovne vojne

SKUPNI 
ZGODOVINSKI CILJ
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TONE MIZERIT

IZ ŽIVLJENJA V ARGENTINIVTISI IZ SLOVENIJE

Zlata maša dr. Eda Škulja

Človek s kapitalom
veča zmožnost
delati za dobro ali zlo,
svet izboljša, ali ga okuži.    
Lajša pa življenje
sebi, kakor bližnjim, le tedaj, ko
z znanjem in z imetjem,
vsem veselo in velikodušno služi.

 MK

RAZMIŠLJANJA
OB ZMEDI

V tem viharnem poletju 
sta dva tedna predolga 
doba, da bi lahko vsaj 
važne zadeve stisnil v 
skromni prostor  teh 
stolpcev. Dogodki se blisko-
vito razvijajo in priča smo 
krutemu boju, ki ga sedanja 
vlada vodi proti vsem 
javnim in skritim naspro-
tnikom.

Ne bo lahko. To smo 
stalno trdili. Na teh straneh 
smo tudi zapisali, da bo 
najhujša posledica prej-
šnje vlade, pogorišče, ki ga 
bo (ga je) pustila za sabo. 
Danes je to popolnoma 
jasno in težave srečujemo 
ob vsakem koraku. A tu 
sta na mestu dva komen-
tarja. Prvi: medtem ko 
novi gasilci skušajo poga-
siti ogenj, ki še vedno 
razsaja, jim člani prej-
šnje vlade zapirajo vodne 
pipe, stopajo na cevi in 
netijo nove požare. Pa ne 
govorimo le o gospodar-
skih problemih. V nekem 
pogledu so ti še najmanjši, 
čeprav imajo ljudje posluh 
le za denarne zadeve. 
Vemo, da je ustavno 
področje važnejše, da 
je sodna oblast na robu 
prepada in da je zadeva 
varnosti bolj kot kritična. 
Tu bi omenili dve točki, 
na kateri se bomo vrnili 
pozneje: pobeg treh 
morilcev, povezanih s 
prekupčevalci mamil in pa 
bojkot, ki ga bivša pred-
sednica izvaja v provinci 
Buenos Aires. Sicer pa 
nova vlada skuša čim 
bolj odločno in uspešno 
nastopati. Sem spada 
ukinitev posebnega urada 
za medije, ki ga je vodil 
ultrakirchnerist Sabatella. 
Ali  odprava blokade na 
cesti, ki pelje na letališče 
Ezeiza; zaširali so jo delavci 
kokošjereje »Cresta Roja«. 
To je bil poseben primer 
podjetja, ki ga je Sciolijeva 
vlada iz političnih inte-
resov namenoma držala 
»v intenzivni negi«. Drug 
primer uspešnih posegov je 
bil odlok podpredsednice 
gospe Michetti, da je iz 
senata enostavno odslovila 
2035 uslužbencev, ki jih 
je Boudou nastavil zadnje 
leto. Bivši podpredsednik, 
ki je po ustavi predsednik 
senata, je v dobi štirih let 
mandata povečal število 
zaposlenih za 140%. »Če bi 
vsi prišli v službo, sploh ne 
bi mogli noter. Ne bi bilo 
prostora«, je grafično naka-
zala podpredsednica. Zani-
mivo je, da je Macrijeva 
priljubljenost narasla, odkar 
je nastopil vlado.

Uboga  prov inca . 
Buenos Aires je država 
v državi. Razen za časa 
Alfonsina, ko so bili radi-
kali, je zadnjih 25 let tam 
vladal peronizem. Omenili 
smo že, da je za kirch-
nerizem izguba province 
skoraj hujša kot poraz za 
predsednika. Razumljiva je 
torej besnost ob nastopu 

Marie Eugenie Vidal, ki je 
kot predstavnica popol-
noma nove stranke prese-
netila s svojo zmago. A 
provincijska blagajna ne 
samo, da je prazna; ima 
grozne dolgove, o kateri 
prejšnja vlada niti ni poro-
čala. Zato je nova guver-
nerka pripravila zadeven 
proračun, z uporabo 
domačih in mednarodnih 
kreditov. Da se pa lahko 
zadolži, potrebuje dovo-
ljenje dveh tretjin provin-
cijskega parlamenta. Vse 
je bilo dogovorjeno, pa 
je telefonski klic gospe 
Cristine preprečil to dovo-
ljenje. »Tega ne moremo 
potrditi; 'gospa' je poklicala 
in prepovedala«, je svojim 
pojasnil vodja peronistične 
poslanske skupine. Vidal 
je z dekretom podaljšala 
proračun preteklega leta 
in od zvezne vlade dobila 
nekaj denarja za plače. A 
»gospe« se lahko ukaz še 
zatakne. Zbrali so se že 
peronistične župani in od 
svojih poslancev zahtevali, 
naj guvernerki potrdijo 
proračun. Če namreč ne bo 
denarja za provinco, ga tudi 
za občine ne bo. »Gospa« 
je pozabila, da nima več 
»blagajne« s katero bi 
pokorila upornike. In kaj 
zahteva, da bi bila prijazna? 
Da vlada ustavi sodne 
postopke proti njej in njeni 
družini.

Prekupčevalci mamil. 
Primer treh zločincev, ki 
so pobegnili iz ječe, je 
pokazal, kako so bile (in 
so še) mafije povezane s 
politiko, in na korupcijo 
varnostnih organov. Vsi se 
sprašujejo, kako so mogli 
uiti iz ene najbolj »varnih« 
ječ, in kako se dneve in 
dneve umikajo zasledo-
valcem. Vsekakor imajo 
podporo dela policije, tudi 
tajnih organov in same 
mafije. Eden od ubežnikov 
je tisti, ki je obtožil bivšega 
ministrskega vodjo (Aníbal 
Fernández), da je zapleten 
v trgovino z mamili. 
Večji del suma tudi sedaj 
pada nanj, čeprav on vse 
skupaj zanika. Je bila nova 
provincijska vlada naivna? 
Gotovo; in še vedno ne 
najde pravega prijema. 
Obglavila je krajevno poli-
cijo in druge varnostne 
skupine in nastavila bolj 
zanesljivo vodstvo, a vpra-
šanje uspešnosti je vedno 
prisotno. Zanimivo je, da so 
na vse načine skušali pustiti 
ob strani predsednika in 
je vso težo dogodka nosila 
Maria Eugenia Vidal. Eden 
in druga pa sta izrabila 
priložnost, da sta ponovno 
potrdila volilno obljubo 
dokončnega boja proti 
prekupčevalcem mamil. 
Ena dobra novica: obsodili 
so krivce železniške trage-
dije na postaji Once, med 
njimi dva bivša državna 
sekretarja: Schiavi in Jaime. 
Upajmo, da bomo kdaj 
normalna država.

(Od našega dopisnika)

Blizu poldneva božičnega dne je bila brezjanska bazi-
lika Marije Pomagaj polna. Poleg neznanih romarjev je 
bilo najti kar nekaj znanih obrazov. To pa zato, ker je dr. 
Edo Škulj želel darovati zlato mašo prav na isti dan, ko je 
pred petdesetimi leti, v cerkvi sv. Rite v Boulogne, prvič 
»mašo pel«.

Več duhovnikov ga je spremljalo pri oltarju, med njimi 
vizitator lazaristov Pavle Novak CM, odgovorni urednik 
tednika Družine Franci Petrič pa mu je bil zlatomašniški 
pridigar. V pridigi je med drugim omenil slavljenčevo 
življenjsko pot, ko je po izseljenskem semenišču odšel na 
dodatne študije v Rim; na delu med izseljence v Nemčiji 
in nato v Ljubljani dolga leta skrbel za cerkveno glasbo, 
predvsem pa za vse, kar je povezano z orglami na Sloven-
skem. Predaval je tudi po raznih univerzitetnih inštitutih 
in glasbenih akademijah. Ko je prišel čas upokojitve, se 
je s kolegom prijavil za župnijsko delo v Škocjanu pri 
Turjaku, blizu svojega rojstnega kraja. Lansko leto pa je 
spoznal, da mu bolezen jemlje potrebnih moči za pasto-
ralno delo, zato je predal mesto in se preselil v Ljubljano 
v duhovniški dom. K slovesnosti sta pripomogla združena 
župnijska zbora iz Škocjana in Turjaka s pevovodkinjo 
Katarino Bambič, ki sta ob spremljavi orgel in godalnega 
kvinteta prepevala Pastoralno mašo Lojzeta Mava. 

Po maši so mu pred cerkvijo (bil je lep sončen dan) 

mnogi  izrekal i 
čestitke, še več 
pa jih je dobil 
od  p r i j a te l j ev 
in znancev, ki 
jih je povabil k 
s l a v n o s t n e m u 
kosilu v Begunje. 
O m e n j e n a 
zbora sta zapela 
p e s e m  z l a t o -
mašniku, sestra 
Marjeta (z možem 
Enriquejem sta 
prišla iz Argentine) 
pa mu je pono-
vila voščilo, ki mu 
ga je recitirala ob 
priliki nove maše. 

Zlatomašnik je, 
poleg drugih častnih naslovov, tudi Adroguejčan. Ob novi 
maši mu je lic. Franci Markež v imenu vseh čestital, zato 
se je spodobilo, da smo mu tudi ob zlati maši prisotni (bili 
smo trije) čestitali v imenu ostalih.

Dragi Edo, Bog ti daj zdravja in še mnogo let na poti 
proti biserni, železni, platinasti maši!

GB

V soboto, 17. oktobra ob 20. uri, 
nam je v dvorani dr. Tineta Debe-
ljaka v Slovenski hiši, dr. Jaka Repič 
razvil svoja razmišljanja in zaključke 
v predavanju pod naslovom »Ustvar-
jalnost med Slovenci po svetu v luči 
slovenskih antropoloških in etnolo-
ških raziskav«.

Večer je bil dobro obiskan, saj je 
bila tematika zelo privlačna in preda-
vatelj je bil strokovno na obisku v 
Buenos Airesu. Izredni profesor dr. 
Jaka Repič je etnolog in kulturni 
antropolog. Zaposlen je na Filo-
zofski fakulteti Univerze v Ljubljani. 
Doktorat je opravil leta 2006 na 
temo »Transnacionalne migracije 
med Argentino in Evropo, slovenska 
skupnost v Argentini ter različne 
oblike 'povratnih' mobilnosti«. Dr. 
Jaka Repiča zanimajo migracije, 
slovenska diaspora, urbanizacija 
in medetnični odnosi. Etnografsko 
terensko delo je opravljal med Romi 
v Sloveniji, v revnih mestnih nase-
ljih na Papui Novi Gvineji in med 
Slovenci v Argentini. 

Predavatelj je v uvodnih besedah 

označil, da sta etnologija ter socialna 
in kulturna antropologija znanstveni 
disciplini, ki obravnavata načine 
življenja različnih družbenih skupin 
in kulturno raznovrstnost na nivoju 
vsakdanjosti, torej skozi življenje in 
delovanje posameznikov in različnih 
družbenih skupin. Obe disciplini, ki 
sta se v Evropi v devetdesetih letih 
20. stoletja institucionalno pove-
zali, sta večji del svoje zgodovine 
na različne načine obravnavali tudi 
umetnost.

Predavatelj je v jasnih obrisih 
opisal zgodovino slovenske etnolo-
gije - imenovano tudi narodopisje.

Dr. Repič je razložil tudi različne 
smeri in razvoj socialne in kulturne 
antropologije.

 S časom so antropologi družbeno 
kompleksnost umetniškega delovanja 
začeli obravnavati tako skozi kulturo, 
v kateri je oblikovanje pomenov 
družbeni in zgodovinski proces, kot 
tudi skozi vidik ustvarjanja posame-
znih umetnikov in njihovih druž-
benih razmišljanj.

Drugi del predavanja je dr. Repič 
usmeril v umetnost v slovenski 
diaspori v Argentini. Najbolj prak-
tično in istočasno slikovito o tem, kaj 
zanima etnologe in kulturne antropo-
loge, nam je pa predstavil ob analizi 
umetniškega dela kiparja in slikarja 
Marjana Gruma. 

Predavanje je publika sledila s 
pozornostjo in velikim zanimanjem. 
Po predavanju so sledila številna 
vprašanja in pripombe s strani 
navzočih. Večer se je zaključil s 
ponovnim aplavzom, sledili pa so še 
privatni razgovori s predavateljem.

K.C.

V Hladnikovem domu znova praznujemo rojstni dan 
Društva Slovenska vas. Naši starši so se zbrali, da se skupaj 
pomenijo in izjavili so se za trdno povezavo skupnosti in 
vzajemnosti. Po tolikih letih lahko danes ugotovimo, da 
je bilo delo dobro opravljeno in postavljeno na trdna tla. 
Dokaz za to je tudi današnja obletnica.

Vsa društva doživljajo vzpone in padce, tako kot jih je 
že v preteklosti in jih bo prav gotovo v prihodnosti imelo 
tudi naše društvo. Vse to pa ne sme biti ovira za naše 
delo. Zato pa pozivam člane, da opravljamo to delo še 
naprej nesebično in požrtvovalno, kot smo ga do sedaj.

Pri maši smo se spomnili vseh rajnih članov, ki so v 
prvih letih naselitve videli potrebo po organizirani pove-
zavi rojakov in so sodelovali pri ustanovitvi društva. Vedno 
jim izkazujmo hvaležnost in se jim priporočajmo za 
nadaljnjo pomoč.

Danes praznujemo tudi 56. obletnico blagoslovitve 
cerkve Marije Kraljice. Obe obletnici gresta skupaj. Naši 
predniki so prišli brez vsega in so morali iskati delo, graditi 
domove in ustanavljati družine. Hkrati so oblikovali tudi 
društveni dom in cerkev. Za Slovensko vas je to zahte-
valo posebno veliko truda, saj so bile razmere za podvig 
neugodne. Še se spominjamo, kako smo gazili po blatu. 

Toda volja, odločnost in delo so bili močnejši  kakor vse 
težave. Zavedajmo se, da se vzgoja za verske in narodne 
vrednote začne v družini, nadaljuje pa se v širši narodni in 
župnijski skupnosti.

Zato je moja želja na dan dveh obletnic, naj se ne 
oddaljujemo od Hladnikovega doma in cerkve Marije 
Kraljice.

Naj se ne oddaljujemo
Misli Vinka Glinška, predsednika Hladnikovega doma, na obletnici v nedeljo, 15. novembra.

SKA Kulturni večer družbenega odseka
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Zbrala in priredila Metka Mizerit

M i s l i m ,  d a 
smo vsi, ki smo 
bili kdaj na poči-
tnicah v Hanželi-
čevem domu v Villa 
Dolores v Córdobi, 
gotovo obiskal i 
tudi kraj Villa Cura 
Brochero, vas, ki je 
bila sedež njegove 
župnije.

14. septembra 
2 0 1 4  j e  b i l 
proglašen za blaže-
nega  duhovn ik 
José Gabriel del 
Rosario Brochero. 
N e  m o r e m o 

ostati brezbrižni, ko prebiramo njegovo življenje in 
apostolsko delo v župniji, kjer je na svoji muli prejahal 
do 200 km, kar je predpostavljalo tri dni potovanja, da 
je popeljal svoje farane na duhovne vaje v Córdobo. 
Tam je tudi pridigal, učil katekizem in spovedoval. 
Kristusovo sporočilo je razlagal ljudstvu v preprostem 
jeziku.

Njegova predanost ljudem, predvsem ubogim, ki jih 
je vedno iskal, da bi jih približal Bogu, je navdihnila 
svetega očeta Frančiška, da ga je označil kot pastirja, ki 
diši po ovcah.

NJEGOVO ROJSTVO
José Gabriel del Rosario Brochero se je rodil 16. 

marca 1840 v vasi Santa Rosa ob Río Primero v Córdobi. 
Vas je bila takrat tipično naselje argentinske pampe; 

pritlične hiše, po večini zgrajene iz nežgane opeke, ozke 
ulice, nekaj trgovin in gostiln, glavni trg ter cerkev.

V vasi je družina Brochero imela svojo hišo, ki se ni 
razlikovala od drugih. Za vhodnimi vrati je bila veža, 
na obeh straneh sobe, na koncu kuhinja in jedilnica ter 
majhna shramba za živila. Zadaj za hišo je bilo dvorišče 
in vrt za zelenjavo in rože. Tam je bodoči apostol preživel 
otroška leta. Njegovi starši so bili oče Ignacij Brochero, 
mati Petrona Dávila, preprosta kreolca, poštena in verna, 
ki sta imela deset otrok od katerih je bil Jože četrti. Bogati 
niso bili; v okolici so imeli nekaj polja, ki so ga obdelo-
vali in se skromno preživljali. Bogastvo družine je bilo 
krščansko izročilo, ki so ga globoko spoštovali. S sosedi 
so živeli v prijateljstvu in otroke vzgajali v dobre kristjane.

Otroka so naslednji dan po rojstvu krstili na ime Jože 
Gabrijel rožnega venca. Jože je od staršev in sorodnikov 
kasneje slišal naslednjo anekdoto. Ko so malega dečka 
nesli h krstu je močno deževalo in pot se je spreme-
nila v blatno močvirje. Konju, na katerem je jahal boter, 
ki je držal otroka, je spodrsnilo in otrok bi skoraj padel 
v blato. Se zdi, da se je močno prestrašil in zajokal; naj 
bi od takrat imel nekako trde poteze na obrazu. Tako je 
Brochero razlagal svojo zunanjost.

Življenje in svežost je vasi dajala reka Río Primero; ob 
njenem bregu rastejo vrbe in topoli. V poletnih mesecih 
se v njenih mirnih vodah kopljejo vaški otroci. Reka 
redno ni globoka; v jesenskih dneh, ko so v daljnih hribih 
nalivi, postane hudournik, ki vleče s sabo drevesa in 
utopljene živali.

SMER ŽIVLJENJA
Vas Santa Rosa je imela šolo in učitelja. Ko je Jože 

nekoliko zrasel, so ga starši vpisali v šolo, da bi se naučil 
brati in pisati ter nekaj računstva. Težave so bile na vseh 
področjih: zasilne šole, zasilni učitelj, zasilno gospodar-
stvo. Prvi učitelj, ki se ga je Jože spominjal, je izginil brez 
sledu, ne da bi koga obvestil, ne da bi se od koga poslovil. 

Bila so težka leta, predvsem za vzgojo, ker se je oblast 
bolj zanimala, da bi rešila svoje strankarske spore, pripra-
vljala novo revolucijo, kot pa pospeševala kulturo. Dve leti 
potem je prišel v vas nov učitelj, pa tudi ta je čez nekaj 
časa odšel, ker ni imel podpore pri oblasteh.

Dva duhovnika sta močno vplivala na namen, da bi 
Jože postal duhovnik. Prvi je bil José Gregorio Ardiles, ki je 
bil župnik v sosednji vasi San Javier in je prišel na župnijo 
Santa Rosa. Duhovnik je obiskoval družino Brochero in 
jim pripovedoval o svojih apostolskih izkušnjah, težavah in 
tegobah, pa tudi o uspehih in rešitvah. 

Drugi duhovnik, ki je vplival na njegov poklic je bil 
župnik Adolfo José Villafañe. Zbiral je mlade fante, ki 
so mu pomagali pri maši in pri delu na fari. Tudi ta je 
obiskoval svoje farane in z družino Brochero navezal prija-
teljske stike. 

Ko je Jože Gabrijel doraščal, je bila v pokrajini epide-
mija vodenih koz. Takrat še ni bilo antibiotikov, niti drugih 
zdravil. Tisti, ki je bolezen prestal, so mu na obrazu ostale 
brazgotine za vse življenje. Tudi Jože je zbolel in potem 
nosil posledice vse življenje. Njegov obraz je bil nekoliko 
izmaličen, zaradi česar bi bil lahko grd, vendar so njegov 
pogled in njegove poteze izražale toliko dobrote, da so vsi 
čutili privlačnost njegove osebnosti.

IZDAJALSKA REKA.
Mladost Jožeta Gabrijela je potekala mirno med 

šolskimi dolžnostmi; pomagal je tudi očetu pri delu na 
polju. Nedelje so bile posvečene službi božji, pa tudi 
razvedrilu in igram z brati in prijatelji. Dirke in tekmovanja 
s konjem, družinska praznovanja ob krstih in porokah 
ter drugih priložnostih so napolnjevala njegovo zgodnjo 
mladost. Poleti so se fantje kopali v reki. O teh letih je 
Jožetu ostal v spominu dogodek, ki bi se skoraj tragično 
končal. Imel je srečen konec zaradi Jožetove molitve in 
močnih rok kmeta Sebastjana. 

(Dalje prihodnjič)

V petek 5. decembra 2014 se je sestavil 
novi mladinski odbor Našega doma, za 
leto 2015. Vanj so vstopili: predsednika 
Sonja Miklič in Igor Malovrh; podpredse-
dnika Veronika Marinčič in Maksi Malovrh; 
tajnika: Katja Urbančič in Luka Urbančič; 
blagajnik, Martin Godec; kulturna refe-
renta: Luci Marinčič in Mili Fantini; gospo-

darja: Mikaela Oblak in Ignacij Mehle; 
športni referenti: Maria Paula Mehle, 
Debora Štrubelj, Maksi Trpin in Tomaž 
Erjavec; delegati: Anika Urbančič, Andrej 
Kržišnik in Mati Oblak; verska referenta: 
Lucijana Oblak in Ani Malovrh; stenčas: 
Milena Zupanc in Mikaela Malovrh.

V soboto 20. decembra smo šli na celo-
dnevni izlet na Našo domačijo in zvečer 
imeli Miklavževanje. V petek 16. janu-
arja smo mladi imeli srečanje s patrom 
Jakopom, jezuitom iz Slovenije. V soboto 
7. februarja se je vršila pustna veselica - 
Pool Party- na Naši domačiji, s sodelova-
njem skupine Kilometro 43 in dj Ivo.

Letos smo sprejeli devet novih članov, 
ki so vstopili v Mladinsko organizacijo. 
Sprejem smo pripravili 15. marca na leto-
višču Marije Kraljice, v Glew-u. Pripravili 
smo razne igre in se kopali v bazenu, ker 
na je bilo vreme naklonjeno.

Na cvetno nedeljo smo uprizorili Križev 
pot, pri katerem smo tudi imeli nabirko 

oblek in dolgotrajne hrane za potrebne 
ljudi. Denarno nabirko smo pa namenili 
misijonu sestre Kristine Grilj, v Misiones. 
Na veliki četrtek so dekleta, s pomočjo 
Monike Oblak, spekle okusne potice za 
velikonočni zajtrk. Zvečer smo se udeležili 
molitvene ure mladine, ki jo je organiziral 
Centralni mladinski odbor. Na veliki petek 

smo barvali pirhe, uredili darovane obleke, 
pripravili prostore za velikonočno nedeljo 
in skupaj molili. Zvečer pa smo imeli na 
skrbi ponovitev Križevega pota v Slovenski 
hiši.

V nedeljo 3. maja smo oddali nabirko 
Križevega pota in spoznali kraj ter delo 
frančiškanskih misijonarjev v barrio Sarmi-
ento, Ciudad Madero. Tam smo bili tudi pri 
sv. maši.

V soboto 20. junija se je vršil Medkra-
jevni turnir odbojke (MTO) v Našem 
domu. Na ta dan, so se dekleta zbrale že 
ob 7.00 v kuhinji Doma, da so pripravile 
krofe. V nedeljo 21. junija smo prazno-
vali očetovski dan v zgornji dvorani, po 
zahvalni maši v naši stolnici. Nastop je bil 
pripravljen ob skupnem zajtrku. Uprizorili 
smo »Atkove misli«.

13. septembra smo imeli naš 54. 
Mladinski dan. Začeli smo ga s sv. mašo, ki 
jo je daroval g. dr. Jure Rode v sanjuški stol-
nici. Po maši smo se zbrali v Našem domu 

za dviganje zastav, nato pa so sledila 
tekmovanja v odbojki. Ob sedmih je 
pričel kulturni program. Predstavniki 
glavnega odbora so iskali glavno točko 
za vsakoletno rifo. Predstavljene točke 
so bile: Charlestone, Slovenska folklora, 
Grease lightning, Bailando, Ballet, Vuela 
una lagrima, Uptown funk. Nato pa smo 
se zabavali, ob glasbi dižeja in KM 43.

18. oktobra smo voščili vsem 
mamicam ob njihovem dnevu. Imeli 
smo zahvalno mašo in skupni zajtrk 
v dvorani Doma, med katerim so vsi 
odseki voščili. Odpadel je pripravljen 
nastop, zaradi izgube naše predrage 
gdč. Angelce Klanšek, 17. oktobra.

Skozi vse leto je mladina tekmovala v 
odbojki, bila del pevskega zbora, folklorne 

skupine in tudi pomagala v kuhinji.
Pridružili pa smo se tudi različnim 

dejavnostim, ki jih je organiziral Centralni 
mladinski odbor in drugi odseki, kot na 
primer duhovne vaje za mladino 6, 7 in 8. 
marca, Pevsko glasbeni večer 30. maja in 
Cena Show v Našem Domu, 7. novembra.

Kot vsako leto je mladina ob sredah 
trenirala odbojko. Vodil nas je profesor 
Jure Urbančič. Predstavili smo se na vseh 
turnirjih in fantje so tudi pomagali sesta-
viti ekipo B. Ob začetku leta na špor-
tnem dnevu v Slovenski vasi, smo uspešno 
odigrali; SDO ter SFZ Našega doma ata 

zasedla prvo mesto. Pri mladinskih dnevih 
so dekleta vedno osvojila prvo mesto razen 
na Mladinskem dnevu na Pristavi ter v 

Carapačaju.
Na Medkrajevnem turnirju 

odbojke (MTO) so dosegle cilj 
in dobile prvo mesto. Fantje so 
večkrat osvojili drugo mesto, 
razen v Carapačaju in na skupnem 
Mladinskem dnevu v Lanusu, kjer 
so dosegli prvo mesto. V seštetju 
vseh točk, smo osvojili skupni 
pokal SDO in kot mladina Našega 
doma »Skupni pokal France 
Jerman« že tretje leto zapore-
doma. Med letom se je vršil turnir 
nogometa v Našem domu, ki je 

bil odprt tudi za mladino drugih domov. 
Udeležilo se ga je okoli 75 fantov. Z 
denarjem, ki smo ga nabrali z vpisovanjem 
na turnir, smo krili stroške novega ekrana.

V imenu vse mladine Našega doma se 
lepo zahvalimo vsem odsekom Doma in 
glavnemu odboru, ki so nam vedno stali 
ob strani in pomagali. Še posebna zahvala 
našemu dušnemu pastirju g. dr. Juretu 
Rodetu, našemu trenerju in mladinskemu 
predstavniku, prof. Juretu Urbančiču ter 
vsem, ki ste vidno ali nevidno sodelovali v 
našem uspešnem letu 2015.

Igor Malovrh in Sonia Miklič

SAN JUSTO
Mladinsko delovanje v Našem domu 2015

BLAŽENI CURA BROCHERO (1)

Pastir, ki je dišal po ovcah



Slovenci smo majhen narod. Prav zato smo veseli in 
radi beremo, kadar svetovne novice omenjajo kakega 
našega uspešnega rojaka. To se še ojači pri nas, izse-
ljencih, ki živimo v svetu, kjer je Slovenija skoraj nepo-
znana.

Tudi v preteklem letu se je, hvala Bogu, kar nekaj 
pisalo o Slovencih. Za spletni portal Siol.net sta naša 
znanka Urška Makovec in njen kolega Rok Plestenjak 
pripravila »seznam desetih«. Poleg športnikov, ki s 
svojimi rezultati skrbijo za prepoznavnost Slovenije, 
je ime slovenske države letos v svet poneslo še veliko 
Slovencev z drugih področij. Nekateri so za promocijo 
Slovenije poskrbeli s svojimi enkratnimi dosežki, drugi 
z dolgoletnim vztrajnim delom, tretji le po naključju. 
Po uredniški presoji sta novinarja izbrala deset 
Slovencev, katerih dosežke so tuji mediji največkrat 
opazili.

DRAGO JANČAR
Pisatelj Drago Jančar je s svojim romanom To noč 

sem jo videl tudi letos žel uspehe. Po hrvaškem, bolgar-
skem, ruskem, francoskem, poljskem, romunskem, make-
donskem, srbskem in finskem prevodu, je bil nazadnje 

preveden še v nemščino, januarja pa bo roman izdan 
tudi v angleščini. Za to delo, ki je izšlo septembra 2010, 
je Jančar prejel Kresnika, v Franciji je dobil nagrado za 
najboljšo tujo knjigo in nagrado Soroptimist, letos pa je 
na Poljskem prejel literarno nagrado Angelus, ki jo pode-
ljujejo srednjeevropskim pisateljem za najboljše literarno 
delo preteklega leta, objavljeno v poljskem jeziku. Roman 
se je uvrstil na vrh decembrske lestvice najboljših knjig, ki 
jo objavlja avstrijska radiotelevizija ORF. Evropski parla-
ment mu je letos podelil nagrado Državljan Evrope.

PETER OPEKA
Skupnost Akamasoa, ki jo je misijonar Peter Opeka 

ustanovil pred 26 leti, danes obsega 18 vasi, štiri tisoč 
zidanih hiš, šest klinik, tri bolnišnice in štiri porodnišnice. 
Več kot 300 tisoč ljudem je vrnil dostojanstvo, ko jim 
je pomagal zgraditi streho nad glavo, priti do dela in jih 

usposobiti za samostojno življenje. Njegove šole obiskuje 
več kot 11 tisoč otrok in mladih. Letno skupnost razdeli 
okrog pet milijonov obrokov. Letos je bil Opeka ponovno 
imenovan za Nobelovo nagrado za mir, odmevni pa so 
bili tudi njegovi obiski obeh domovin, Slovenije in Argen-
tine, ter ZDA.

TINA MAZE
Slovenska alpska smučarka Tina Maze je leto 2015 

zaznamovala s podvigi v vseh petih disciplinah. Na 
svetovnem prvenstvu v Vailu je osvojila tri medalje. 
Najboljša je bila v smuku in superkombinaciji, v superve-
leslalomu pa je osvojila srebrno odličje. Po koncu sezone, 
v kateri je v skupnem seštevku svetovnega pokala osvo-
jila drugo mesto, je 32-letna Korošica sporočila, da si bo 
vzela leto dni odmora. Pripadel ji je naziv slovenske špor-
tnice leta.

P. MARKO RUPNIK
Jezuit p. Marko Ivan Rupnik se uvršča med najpo-

membnejše katoliške teologe in je verjetno najprepo-
znavnejši izdelovalec mozaikov na svetu. Izdelki njego-

vega Centra Aletti so med drugim mozaiki v romarskih 
središčih v Fatimi in Lurdu. Na povabilo papeža Janeza 
Pavla II. je z mozaiki opremil tudi papeško osebno kapelo 
Redemptoris Mater. Letos je njegovo ime šlo po vsem 
svetu, ko je papež Frančišek za logotip leta Božjega usmi-
ljenja izbral prav njegovo ikono.

JURE LESKOVEC
Januarja je najbolj vroče 

ameriško spletno podjetje 
Pinterest kupilo start-up 
Kosei, ki ga je skupaj s 
strokovnjakom za strojno 
učenje Lancejem Reidlom 
ustanovil profesor raču-
nalništva na univerzi Stan-
ford Jure Leskovec. Start-
-up se ukvarja predvsem z 
razvojem unikatne tehno-
logije, ki omogoča perso-
nalizirano in usmerjeno 
oglaševanje. Leskovec se je 
s svojo ekipo tako pridružil 

Pinterestu, kjer so s svojim znanjem pospešili rast podjetja 
in pomagali učinkoviteje dosegati kupce. Leskovec se 
posveča tudi Ameriško-slovenski izobraževalni ustanovi, 
ki od lani skrbi za stike med ZDA in Slovenijo, zlasti med 
študenti.

IVO BOSCAROL
Ivu Boscarolu je letos uspel največji posel v zgodovini 

podjetja Pipistrel, ki je vodilni svetovni proizvajalec ultra-

lahkih motorno-jadralnih letal ter jadralnih letal s pomo-
žnim motorjem. Z indijsko vojsko je namreč podpisal 
pogodbo o izdelavi 194 letal. Indijski mediji so poročali, 
da gre za največji posel na področju ultralahkih letal na 
svetu, vreden 20 milijonov dolarjev.

PETER PREVC
Slovenski smučarski skakalec Peter Prevc je v letu 

2015 uresničil otroške sanje in se s fantastičnim poletom 
v Vikersundu zapisal v zgodovino kot prvi Zemljan, ki je 
s smučkami poletel 250 metrov. V poletih je bil razred 
zase na svetu, v svetovnem pokalu pa se mu je veliki 

kristalni globus nesrečno izmaknil na zadnji tekmi sezone 
v Planici. Osvojil je enako število točk kot Nemec Severin 
Freund, a zbral manj zmag. V novi sezoni je zmagal že 
trikrat in vodi v skupnem seštevku.

SLAVKO AVSENIK
Julija se je tudi 

po svetu razširila vest 
o smrti Slavka Avse-
nika, utemeljitelja 
n a r o d n o - z a b a v n e 
glasbe v Sloveniji in 
ustanovitelja svetovno 
znanega Ansambla 
bratov Avsenik. O 
njegovi smrti oziroma 
o njegovem življenj-
skem delu so se 
razpisali mnogi tuji 
mediji, zlasti v Srednji 
Evropi, kjer je imel 
mnogo oboževalcev 

in posnemovalcev. Z bratom Vilkom sta napisala več kot 
tisoč skladb in veljata za največkrat izvajana in najbolj 
prodajana avtorja narodno-zabavne glasbe v Evropi. 
Njuna Na Golici je največkrat predvajana inštrumentalna 
skladba na svetu.

MELANIA KNAUSS TRUMP
Žena amer i -

škega milijarderja 
Donalda Trumpa, 
rojena kot Slovenka 
Melanija Knavs, je 
letos zaradi moževe 
kandidature  za 
predsednika ZDA 
posebej izposta-
vljena. Kot je sama 
de ja la ,  Trumpa 
pr i  kandidatur i 
podpira, saj ve, kaj 
lahko za Ameriko 
naredi. »Rad ima 
Američane in želi 
j im pomagat i , « 
je prepričana. V 

kampanji je bila letos na udaru, zlasti ko je Trump zavzel 
negativno stališče do migrantov, kljub temu da njegova 
žena ni ameriškega rodu.

JAN OBLAK
Mladi slovenski 

nogometni vratar 
Jan Oblak je v 
letu 2015 storil 
pomemben korak, 
saj je postal prvi 
vratar  At let ica. 
Madridski velikan 
spada med tr i 
n a j m o č n e j š e 
klube v Španiji, 
22-letni Škofje -
ločan pa mu je z 
izjemnimi obram-
bami in posre -
dovanji pomagal 
do preboja med 
osem najboljših v ligi prvakov. Oblaku po napovedanem 
odhodu Samirja Handanovića pripada vloga prvega 
vratarja slovenske izbrane vrste, v jesenskem delu ima 
tako bleščečo statistiko, da je najboljši vratar španskega 
prvenstva.

Deset Slovencev, o katerih se je lani govorilo po svetu

Jan Oblak

Drago Jančar

Peter Opeka

Tina Maze

P. Marko Rupnik

Jure Leskovec

Ivo Boscarol

Peter Prevc

Slavko Avsenik

Melania Knauss Trump
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KOGA BI POTREBOVALI?
Delodajalci, ki so sodelovali v anketi Zavoda RS za 

zaposlovanje, v prvi polovici leta 2016 napovedujejo 
0,6-odstotno rast zaposlenosti in 3000 do 4000 novih 
delovnih mest. Med najbolj iskanimi so poklici, kot so 
varilci, vozniki težkih tovornjakov, orodjarji, kuharji in 
strugarji.

BO LJUBLJANA PRIŠLA DO SVOJIH PETIH ZVEZDIC?
Srbski holding Delta je začel gradnjo hotela Inter-

continental Ljubljana, hotela s petimi zvezdicami v 
prestolnici. Stal bo na Bavarskem dvoru (na križišču med 
Slovensko in Tivolsko cesto) in bo imel po napovedih 
21 nadstropij. Gradil ga bo novomeški CGP, nadzor 
nad gradnjo so zaupali slovenskemu podjetju Elita,vrata 
pa naj bi odprl leta 2017. Novi hotel bo, po mnenju 
srbskega holdinga, najvišja in hkrati tudi najprivlač-
nejša stavba v Ljubljani. Imel bo 165 sob, dve banketni 
dvorani za 500 gostov, več konferenčnih dvoran, predse-
dniški apartma, velnes z bazenom in fitnes. V najvišjem, 
21. nadstropju hotela, bo restavracija, ki bo obisko-
valcem ponujala panoramski razgled na Ljubljano.

PADANJE CEN
Cene življenjskih potrebščin v Sloveniji so se po 

podatkih statističnega urada letos znižale za 0,5 odstotka, 
kar je prvi letni padec cen po osamosvojitvi. K letni defla-
ciji so največ prispevale nižje cene naftnih derivatov. Cene 
so se decembra znižale tudi na mesečni ravni, in sicer za 
0,4 odstotka. Deflacija naj bi se nadaljevala tudi v prvih 
mesecih leta, v drugem polletju pa naj bi se cene življenj-
skih potrebščin nekoliko zvišale.

PO BAJUKU ZDAJ MRAMOR
Potem ko je Londonska revija The Banker iz skupine 

Financial Times leta 2005 izbrala dr. Andreja Bajuka za 
evropskega finančnega ministra leta, je isto nagrado za 
leto 2015 podelila sedanjemu ministru za finance Dušanu 
Mramorju. Nagrado si je prislužil zaradi prispevka pri 
izhodu Slovenije iz recesije in pri stabilizaciji bančnega 
sistema, kot tudi za njegove uspehe pri nadaljevanju priva-
tizacije in pri izvedbi celovitega programa reform ter aktiv-
nosti v smeri postopne javnofinančne utrditve Slovenije.

HRVAŠKA IMA VLADO
Hrvaški parlament se je 28. decembra sešel na usta-

novni seji. Večina poslancev osmega sklica sabora, ki so 
bili izvoljeni na novembrskih parlamentarnih volitvah, je 
za predsednika potrdila akademika Željka Reinerja, ki je 
bil kandidat Domoljubne koalicije in Mosta neodvisnih 
list. Reiner je bil v prejšnjem sklicu sabora podpredse-
dnik. Med letoma 1998 in 2000 je bil tudi minister za 
zdravje. Je redni profesor na zagrebški medicinski fakul-
teti, član hrvaške akademije znanosti in umetnosti ter 
kraljeve akademije v Londonu. Za predsednika sabora ga 
je podprlo 88 poslancev, 62 se jih je vzdržalo, eden je bil 
proti.

MAKEDONSKA POT
Makedonija naj bi 15. januarja le dobila prehodno 

vlado. Njena glavna naloga bo pripraviti predčasne 
parlamentarne volitve 24. aprila. Sedanji premier Nikola 
Gruevski bo po napovedih odstopil to nedeljo. Država 
je v globoki politični krizi že vse od aprila 2014, ko so 
opozicijski socialisti po parlamentarnih volitvah blokirali 
delo parlamenta, češ da so volitve zaznamovale prevare. 
Lani se je nato kriza še dodatno zaostrila, potem pa so 
štiri glavne makedonske stranke julija ob posredovanju 
Evropske unije le dosegle dogovor o rešitvi.

EVROPA NAJ ŠČITI DRUŽINO
Na videz brez zavor se po državah Evropske unije 

kar po vrsti radikalno spreminja družinska zakonodaja. V 
luči napačno razumljene enakopravnosti zakonska zveza 
ni več pojmovana kot skupnost moža in žene, ampak 
skupnost dveh oseb. To ima neizogibno učinek tudi na 
pojmovanje družine: ta ne temelji več na naravno danih 
vezeh med starši in otroki, ampak postaja nekakšen 
pravna tvorba; par si otroke »priskrbi« s posvojitvijo ali 
s pomočjo »darovanega« semena oz. jajčnih celic - ali 
pa, kot se je zgodilo v nedavnem primeru evropskega 
sodišča za človekove pravice, otroka »kupi« na »kliniki 
za reprodukcijo« v tujini. V odgovor na ta val rušenja 
družine je nova evropska pobuda, ki bo podpise začela 
uradno zbirati konec januarja.

BO ITALIJA SLEDILA SLOVENIJI?
Slovenska zavrnitev izenačitve istospolnih zvez z 

25 AÑOS DEL PLEBISCITO
El 26 de diciembre se celebraron en Eslovenia los 

25 años de la solemne proclamación de los resultados 
del plebiscito, por el cual se decidió la independencia 
de nuestra patria. Tres días antes tuvo lugar la consulta 
popular, de la cual participó el 93,2% de todos los ciuda-
danos, que decidieron, con el 95 de los votos emitidos, 
emprender el camino de un estado libre e independi-
ente. Hubo muchas celebraciones y también “misas por 
la patria”. Entre tantos festejos sin embargo varios histori-
adores llaman la atención sobre el punto de una unidad 
absoluta, pero demasiado breve. Una vez lograda la inde-
pendencia volvieron a surgir diferencias insalvables, que 
todavía hoy complican la vida y el desempeño del país. 
(Pág. 1)

JOVENES EN SAN JUSTO
Naš dom en San Justo es uno de nuestros centro 

más activos y con una gran cantidad de jóvenes, que 
tienen sus propias instituciones y participan con entusi-
asmo en la vida de la comunidad. En un informe espe-
cial pasan revista a todas las actividades desarrolladas a 
lo largo del año 2015. Actividades religiosas, culturales 
y deportivas matizan la acción de los jóvenes. No faltan 
obras de teatro y festejos como el día del padre y de la 
madre. Fiestas litúrgicas los encuentran colaborando con 
el “dom”. La participación en  el grupo folklórico ayuda 
a conservar la idiosincrasia de la patria de sus antepa-
sados. La fiesta principal fue el Día de la Juventud, con 
puesta en escena de importantes números artísticos. Y 
en lo deportivo nuevamente se encontraron al frente de 
sus pares de otros centros eslovenos. ¡Una felicitación a 
todos! (Pág. 3)

EL BEATO ARGENTINO
En este número comenzamos a publicar una serie 

de artículos que irán narrando la vida y la obra de José 
Gabriel del Rosario Brochero, el beato argentino, a 
quien el papa Francisco de finió cono “pastor con olor 
a ovejas”. Repasaremos su niñez y juventud, su voca-
ción y el estudia sacerdotal y su acción apostólica en la 
Traslasierra cordobesa. El Cura Brochero fue y es ejemplo 
de dedicación a un trabajo y una misión. Su ejemplo de 
entrega a los simples y a los más pobres es una luz en 
el camino de nuestra actual situación como sociedad y 
como país. Seguiremos los pasos de su apostolado entre 
los paisanos, guiados por la pluma de nuestra colabora-
dora Metka Mizerit. (Pág. 3)

LOS 10 ESLOVENOS DE 2015
Al ser un pueblo chico y poco conocido, los eslovenos 

necesitamos tanto más destacarnos a nivel internacional. 
Dos periodistas del portal Siol.net eligieron a diez perso-
nalidades eslovenas que más fueron mencionadas por los 
medios el año pasado. Hay entre ellos un escritor (Drago 
Jančar) y el misionero Pedro Opeka. Conforman el grupo 
varios deportistas, como la medallista olímpica Tina Maze 
o el saltador de esquí Peter Prevc, el primer humano que 
“voló” más allá de los 250 metros. Hay empresarios, arti-
stas, el músico Slavko Avsenik, fallecido el año pasado. 
Y no falta Melanie Knauss Trump, la esposa de Donald 
Trump, el candidato a presidente de los Estadios Unidos.  
(Pág. 4)

UN DUO MUY DINÁMICO
Hacia finales del año pasado visitó protagonizó una 

gira por Buenos Aires el dúo que conforman la eslovena 
Klara Draklser y el lituano Čudars, conjunción de guitarra 
y piano, ambos residentes en Amsterdam. En una entre-
vista con nuestro colaborador Rok Fink Klara cuenta los 
comienzos de su carrera, la orientación musical, el tipo 
de música que practican, muchas veces improvisando. 
También cuenta cómo se proyectó su gira por América 
del Sur. Quienes quieren ver, conocer y oir más de este 
singular dúo, pueden visitar su página en internet: http://
cudars-draksler.tumblr.com/ (Pág. 6)

zakonsko zvezo moža in žene je imela pomembno 
sporočilo tudi za vso Evropo. Italija bo konec januarja v 
senatu sprejemala podoben zakon. Tudi v drugih državah 
se v imenu človekovih pravic vršijo podobni pritiski. Dan 
po slovenskem referendumu je nekdanji poslanec levo-
sredinske Demokratske stranke in ustanovitelj časopisa 
La Croce Italijan Mario Adinolfi v intervjuju izpostavil 
vlogo Katoliške Cerkve v Sloveniji v tem boju za družino 
in dodal, da je zdaj na vrsti Italijanska škofovska konfe-
renca.

»SILVESTRSKI« ALARMI
Potem, ko je policija preprečila teroristični napad za 

Silvestrovo v Bruslju, je prišlo do nove aretacije v Turčiji. 
Tamkajšnja policija je v Ankari prijela dva osumljenca, 
ki naj bi za Silvestrovo načrtovala samomorilski napad 
v prestolnici. Tako kot moška, aretirana v Belgiji, sta 
tudi osumljenca v Turčiji domnevno povezana s skrajno 
Islamsko državo. V Turčiji velja visoka stopnja pripra-
vljenosti, potem ko je državo 10. oktobra pretresel 
dvojni samomorilski napad v Ankari, v katerem je bilo 
ubitih več kot sto ljudi. Turške oblasti so krivdo pripisale 
Islamski državi, a ta ni nikoli prevzela odgovornosti zanj.

PISALI SMO PRED 50 LETI RESUMEN DE ESTA EDICIONNOVICE IZ SLOVENIJE

PO SVETU

VZTRAJAJMO!
S to številko Svobodne Slovenije začenjamo novo 

leto. Obenem stopamo v 25. leto, odkar je izšla prva 
številka v domovini. Bilo je to tedaj, ko je bila Jugo-
slavija izbrisana z zemljevida Evrope, in ko je Slove-
nija, kot del zapuščinske mase po Jugoslaviji, postala 
plen treh okupatorjev - sosedov. Ti so znova potrdili 
z besedo in dejanji, da so Slovence kot narod zapi-
sali smrti: upravna razdelitev, priključitev, preselje-
vanje, zapori, koncentracijska taborišča, mobilizacije 
itd. …

SLOVENCI V ARGENTINI
IV. otroška kolonija je odpotovala proti poči-

tniškemu domu č. g. dr. Hanželiča v Cordobskih 
planinah dne 27. decembra točno ob 22. uri z 
vlakom El Cordobés. Kolonija šteje 90 članov, med 
njimi 81 otrok.

Božične in novoletne praznike so preživeli 
slovenski rojaki na področju Vel. Buenos Airesa po 
slovenskih običajih. Pred prazniki so bile duhovne 
obnove za može, fante, žene in dekleta, na sveti 
večer pa je bila polnočnica v Slovenski hiši. Imel jo 
je g. direktor msgr. Anton Orehar, med njo je pa pel 
božične pesmi pevski zbor Gallus, pod vodstvom g. 
dr. Julija Savellija. …

Ramos Mejía. Občni zbor društva »Slomškov 
dom« je bil 11. decembra 1965. Po uvodnih formal-
nostih je predsednik g. Marijan Šifrer dal besedo 
odbornikom ožjega odbora, ki so poročali o delu v 
pretekli delovni dobi. Poročali so: tajnik g. Franc 
Pergar, prireditveni referent g. Matevž Potočnik, 
mladinski referent g. Jernej Tomazin, kulturni refe-
rent g. Marijan Šušteršič, gledališki referent ga. Ema 
Kessle-Blejčeva, finančni referent in vodja gradbe-
nega odseka g. Herman Zupan ml., gospodar Vinko 
Tomazin st.,  blagajniško poročilo je podal g. Franc 
Vester, o Medsebojni pomoči g. Herman Zupan st., 
za nadzorni odbor pa Ljubo Berlot. …

Osebne novice. Družinska sreča. V družini 
Avgusta Čopa in njegove žene ge. Ivanke roj. Juhant 
se je rodil sin, ki je pri krstu dobil ime Tomaž. 
Družino Rajka Urbančiča in njegove žene ge. 
Francke roj. Bergant je razveselil sinček, ki je bil 
krščen na ime Marjan.

(Svobodna Slovenija, 6. januarja 1966 - Št. 1)

Fundador: MILOŠ STARE / Director: Antonio Mizerit / Propietario: 
Asociación Civil Eslovenia Unida / Presidente: Jorge Komar / Re-
dacción y Administración: RAMON L. FALCON 4158 - C1407GSR 
BUENOS AIRES - ARGENTINA Tel.: (54-11) 4636-0841 / 4636-
2421 (fax) / e-mail: svobodna.ba@gmail.com
Za Društvo ZS: Jure Komar / Urednik: Tone Mizerit
Sodelovali so še: Gregor Batagelj (dopisnik v Sloveniji), Metka 
Mizerit, Marko Kremžar, Katica Cukjati, Vinko Glinšek, Igor Ma-
lovrh in Sonja Miklič.
Mediji: STA, Radio Ognjišče, Družina in Časnik.si.

SVOBODNA SLOVENIJA / ESLOVENIA LIBRE
Naročnina Svobodne Slovenije: Za Argentino, $ 1.100.-; pri poši-
ljanju po pošti: sivi papir, $ 1.545.-; beli papir $ 1.755.-; Bariloche; 
$ 1.300.-; obmejne države Argentine, 270.- US dol.; ostale države 
Amerike, 300.- US dol.; ostale države po svetu, 330.- US dol.; vse 
za pošiljanje z letalsko pošto. Z navadno pošto, 250.- US dol. za vse 
države. Dolg za letnike v zaostanku se plača po ceni naročnine teko-
čega leta. Svobodna Slovenija izhaja s podporo Urada za Slovence 
v zamejstvu in po svetu RS.
Čeke: V Argentini na ime ,,Asociación Civil Eslovenia Unida”, v 
inozemstvu (bančne čeke, ne osebne) na ime ,,Antonio Mizerit”. 
Oblikovanje in tisk: TALLERES GRÁFICOS VILKO S.R.L. / California 
2750-C1289ABJ Buenos Aires-Argentina / Tel.: (54-11) 4301-5040 / 
E-mail: info@vilko.com.ar
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MALI OGLASI
TURIZEM

TURISMO BLED
EVT Leg. 12618
Dis. 2089
de Lucía Bogataj
Monseñor Marcón 3317 B, San Justo 

Tel. 4441-1264/1265
GREGOR BATAGELJ, turistični vo-
dnik v Sloveniji. Slovenski/španski 
jezik. Mob.: +386-(0)31-567-098. 
E-naslov: mgbatagelj@gmail.com

ZOBOZDRAVNIKI
Dr. Damijana Sparhakl - Zoboz-
dravnica - Splošna odontologjia - 
Belgrano 123, 6. nadstr. "4" - Ramos 
Mejía - Tel.: 4464-0474.

ADVOKATI
Dobovšek - odvetniki
Somellera 5507 - C1439AAO - Capi-
tal Federal - Tel/Fax 54-11-4602-7386
E-mail:estudio@estudiodobovsek.
com.ar 
Dr. Marjana Poznič - Odvetnica - 
Uradna prevajalka za slovenski jezik. 
Lavalle 1290, pis. 402 - Tel. 4382-
1148 / 15-4088-5844 - mariana.po-
znic@gmail.com
Dra. Ana C. Farreras de Kocar - – 
Sucesiones - Contratos - Familia – Co-
mercial - Laboral - Civil – Jubilaciones 
- Pensiones. Martes y jueves de 16 a 
19 hs. Avellaneda 174 1º Piso /(1704) 
Ramos Mejía, Buenos Aires. Tel.: 
4469-2318 Cel: 15-6447-9683 e-
-mail: farrerasanac_te@yahoo.com.ar

GASTRONOMIJA
od torka 
do vključ-
no sobote 
od 19. ure 

naprej. Praznovanja, obletnice, sre-
čanja. Cene ugodne, pristna domača 
hrana in kvalitetna postrežba. Rezer-
vacije: 4658 4158. Avellaneda 450, 
Ramos Mejía, Buenos Aires.

Planika catering - Ani Rode
Slovensko in mednarodno pecivo 
po naročilu - Tel.: 4655-4422 ali 15-
4073-3495

VERA WINES - VINOTEKA
Prodaja domačih in uvoženih vin in 
penin. Poroke, praznovanja, podjetni-
ška darila. Tel.: 4342-4112; Cel.: 15-
3941-0078 - info@verawines.com.
ar - Av. de Mayo 769, CABA. Od po-
nedeljka do petka od 11.30 do 19.30 
ure, v sobotah pa od 10-18.ure.

POSREDOVANJA
PATAGONIA Storitve

María Cristina Breznikar Rant s.p.
Vaš kontakt v Sloveniji. Osebna po-
tovanja. Vzpostavimo stik med so-
rodniki. Pokojninski postopki, naje-
mnine in več drugih storitev. E-mail: 
patagonia.storitve@yahoo.com

OSEBNE NOVICE

SLOVENCI IN ŠPORT

DAROVALI SO

Naročnina Svobodne Slovenije za 2016
Naši naročniki dobro vedo, kako se v Argentini cene nenehno spremi-

njajo. Nemogoče je postaviti stvarno ceno, dokler vsaj okvirno ne poznamo 
vseh podrobnosti. Zato ne moremo nastaviti naročnine, dokler ne vemo kaj 
bo zahteval grafični sindikat, kako se bo spremenila cena papirja, itd. Za to 
potrebujemo vsaj nekaj mesecev.

Medtem pa lepo prosimo naročnike, da po svoji možnosti plačajo 
znatno vsoto »na račun«; ko bo pa znana dokončna naročnina, doplačajo 
zadevni znesek.

Hvala za razumevanje.                                               Uredništvo in uprava

Vsem prijateljem in znancem sporočam, da je 22. 
decembra 2015 odšel k večnemu počitku v starosti 88 let, 
gospod

Janez Knap
 
Naj dobri Bog sprejme njegovo dušo v svoje varstvo.
 
Žalujoča žena Majda in v Sloveniji družine Knap in Pahor. 

Krst
V cerkvi Marije Pomagaj je bila krščena 

Felicitas Sofía Cimato, očka je Guillermo 
Fernando Cimato in mamica Mariana 
Andrea Šparhakl. Botrovala sta Eduardo 
Hernán Cimato in Marija Veronika Špar-
hakl. Krstil je g. Franci Cukjati. Srečni 
družini čestitamo!

Poroka
V cerkvi Domingo Savio, Santa Rosa, 

prov. La Pampa sta se poročila Andrej 
Pavel Šuc in María Eugenia Santillán. 
Priče so bili njuni starši, Ana Marija 
Marinčič in Ivan Gustav Šuc ter Ana Lidia 

Martínez in Jorge Edgardo Santillán. Česti-
tamo in želimo obilo sreče!

Nova diplomantka
21. decembra 2015 je na Instituto de 

Capacitación Profesional diplomirala prof. 
Mirjam Oblak in prejela naslov »Coach 
ontológico«. Čestitamo in želimo obilo 
uspehov!

Smrt
V Villa Mercedes, San Luis, je umrla 

Gizela Šušteršič roj. Grobler (103); v 
Olivosu Janez Knap (88); v Mendozi Ivan 
Borovšak (76). Naj počivajo v miru!

V dobrodelni sklad Zveze slovenskih mater in žena 
San Martin so darovali v spomin Janezu Knapu ga. Tinca 
Fajfar $300,- in družina Smersu $500,-. Iskrena hvala in 
Bog plačaj!

Ob koncu preteklega leta 
smo v Argentini doživeli še en 
glasbeni obisk. Pod pokrovitelj-
stvom veleposlaništva Repu-
blike Slovenije je gostoval duet 
Draksler-Čudars. Naš dopisnik 
je imel priložnost za razgovor s 
Kajo. Takole mu je odgovarjala:

 Si Slovenka, glasbenica, a 
živiš na Nizozemskem ...  kako 
je prišlo do tega?

 Do Nizozemske je prišlo po 
naključju. Pravzaprav me je za 
študij v tujini prepričal slovenski 
bobnar Kristijan Krajnčan, 
skupaj sva šla pri 18ih letih oba 
v Groningen in se pozneje oba preselila 
v Amsterdam, kjer še vedno živiva. Sama 
sodelujem v več zasedbah, v Amster-
damu imam oktet, duo z nizozemskim 
bobnarjem Onnom Goavertom ter duo z 
Matissom Čudarsom, s katerim sva te dni 
tudi na gostovanju po južni Ameriki. 

In oba sta prišla v Buenos Aires 
nastopat. Po kakšni poti sta uspela do 
tega?

 Pravzaprav so nama pri organizaciji 
koncertov pomagali argentinski prijatelji 
glasbeniki, ki živijo v Amsterdamu. Preko 
njih sva potlej (samo virtualno) spoznala še 
več glasbenikov in skupaj so nama uspeli 
organizirati kar pet koncertov in snemanje. 

In sofinanciranje je prišlo od ...
 Nizozemske fundacije Fondspodium-

kunsten. 

Kako bi opisala, definirala, glasbo ki 
jo izvajata?

 Midva izvajava večinoma prosto impro-
vizirano glasbo, stilsko se navezuje na 
način izvajanja, ki se je oblikoval v Amster-

damu. Včasih igrava tudi avtorske kompo-
zicije. Poleg instrumentacije klavir-kitara 
igrava včasih tudi v cerkvah v kombinaciji 
orgle-kitara. 

Gostujeta tudi v Sloveniji?
 Seveda. Morda celo prepogosto. Igrava 

po klubih, festivalih, v cerkvah. Imava tudi 
kvartet z dvema Slovencema, bratoma 
Drašler, ki igrata bas in bobne. 

Kje pa običajno nastopata? Se preži-
vljata z glasbo?

 Običajno igrava vsepovsod po Evropi. 
Zaenkrat se oba preživljava z glasbo. 
Imava zares srečo. 

Hvala Kaja, bi še kaj dodala?
 Rada bi se zahvalila gospe veleposlanici 

Jadranki Šturm, ki naju je tako gostoljubno 
sprejela v svojo rezidenco, ter hvala tebi za 
intervju! 

Velik uspeh vama želim!
(Njuna spletna stran je: http://cudars-

-draksler.tumblr.com/)
RokFink

DUO DRAKSLER-ČUDARS (Slovenija-Latvija)

Kaja Draksler je gostovala v ArgentiniSREČNO NOVO LETO PETRA PREVCA
Peter Prevc je zadnje dni starega in prve dni novega 

leta pometel z vsemi. Najprej je  zmagal na slovenskem 
državnem prvenstvu v smučarskih skokih na Bloudkovi 
velikanki v Planici (136 in 135 m, 271,3 točke). Drugi na 
nočni tekmi pod žarometi je bil Anže Lanišek, tretji pa je 
bil njegov brat Domen.

Potem je bil tretji na uvodni tekmi 64. novoletne 
turneje v smučarskih skokih v nemškem Oberstdorfu; po 
prvi seriji je vodil. Skočil je 129,5 m in 130 m ter dobil 
299,9 točke. Zmagal je Nemec Severin Freund (126 
in 137,5 m, 307,2), drugi pa je bil Avstrijec Michael 
Hayböck.

Nato je zmagal na drugi tekmi 64. novoletne turneje 
za svetovni pokal v smučarskih skokih v Garmisch Parten-
kirchnu. Skočil je 133,5 m in 136 ter zbral 272,7 točke. S 
tem je prevzel tudi skupno vodstvo na turneji.

To vodstvo je tudi obdržal z zmago na tretji tekmi 
v avstrijskem Innsbrucku. Skočil je 125 in 132 m ter 
povišal vodstvi v skupnem seštevku svetovnega pokala in 
na turneji. Drugi je bil Nemec Severin Freund, tretji pa 
Norvežan Kenneth Gangnes. 

Po treh tekmah ima Prevc zdaj 19,7 točke prednosti 
pred Freundom. Prevc je dosegel že 55. slovensko zmago 
v smučarskih skokih, z 11 pa je zdaj le še štiri oddaljen od 
najboljšega na slovenski lestvici Primoža Peterke.

HANDANOVIĆ V INTERJU
Vratar Samir Handanović je 

medtem podpisal novo pogodbo 
z italijanskim nogometnim prvo-
ligašem Interjem. V Milanu ostaja 
do leta 2019. Handanović je bil v 
svoji nogometni karieri tudi igralec 
slovenskega prvoligaša Domžale. 
Ta se je po novem okrepil s 
srbskim nogometašem Filipom 
Jankovićem. Pogodbo je podpisal 
do konca sezone 2017/18.

Fakulteta za elektrotehniko, računal-
ništvo in informatiko (FERI) Univerze v 
Mariboru je slavnostno odprla obnovljeno 
secesijsko stavbo Baroničina hiša, ki je 
postala raziskovalni center FERI.

Baroničina hiša, delo arhitekta Fritza 
Friedrigerja, je bila zgrajena leta 1903. 
Hiša na Prežihovi ulici, ki je vpisana v 
Register nepremične kulturne dediščine, 
spada med najlepše in najčistejše ohra-
njene secesijske stavbe v Mariboru.

»Obnova historičnega objekta, kakršna 
je Baroničina hiša, obuja zavest o pomenu 
revitalizacij ter obnove kulturnih in zgodo-
vinskih spomenikov. Izredno ambiciozno 
zasnovana arhitektura na prelomu 19. v 
20. stoletje zaradi svojih odlik spada med 
najpomembnejše stavbe tega časa v Mari-
boru,« je ob odprtju poudaril arhitekt in 
odgovorni vodja obnove David Mišič.

Osnovni cilj prenove Baroničine hiše 
je bila ohranitev hiše ter vzpostavitev 
primarne vizualne in materialne pojav-
nosti spomenika, prav tako pa tudi prila-

goditev objekta današnjemu času in stan-
dardom ter njegovi novi namembnosti 
- za raziskovalne in študijske dejavnosti 
FERI, so sporočili z Univerze v Mariboru.

Investicijo, vredno okoli 2,2 mili-
jona evrov, so financirali Evropska unija, 
ministrstvo za izobraževanje, znanost 
in šport ter Univerza v Mariboru. 
S prenovo so zagotovili potrebne povr-
šine predvsem za izvajanje raziskovalne 
dejavnosti, delno pa tudi študijske dejav-
nosti fakultete. »Baroničina hiša bo na 
široko odprla vrata študentom, saj smo 
zanje namenili nekaj prostorov, kjer 
bodo lahko povsem samostojno ustvarjali 
24 ur na dan,« je ob odprtju prostorov 
poudaril dekan FERI Borut Žalik. 
Univerza v Mariboru poleg Baroničine 
hiše prenavlja tudi objekt na Krekovi 
ulici v Mariboru, ki predstavlja eno od 
pomembnejših arhitektur svojega časa, 
kjer bodo zagotovili dodatne površine za 
izvedbo programov Fakultete za gradbeni-
štvo, prometno inženirstvo in arhitekturo.

SPET V POLNEM SIJAJU

Baroničina hiša


